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خبر اقتصادی

خلجی:
قرار نیست تغییری در تیم اقتصادی 

دولت صورت گیرد 
رئیس شــورای اطلاع 
 رسانی دولت تغییر در تیم 
اقتصادی دولت را شــایعه 
دانست و گفت: قرار نیست 
تغییری در تیم اقتصادی 

دولت انجام  گیرد. به گزارش ایرنا، سپهر خلجی در حاشیه 
جلسه هیات دولت به اتفاقات مثبت در حوزه اقتصادی 
اشاره کرد و اظهار داشت: افزایش رشد اقتصادی، کنترل و 
کاهش حجم نقدینگی محصول تلاش ها و همکاری تیم 
اقتصادی دولت بود که به طور منسجم انجام شد. او تصریح 
کرد که همه این موارد محصول تلاش تیم مشــترک و 
هماهنگ اقتصادی دولت است و شاید بعضی ها خیلی 
دوست ندارند این اتفاق بیفتد و شایعه ایجاد کنند و در واقع 

قرار نیست تغییری در تیم اقتصادی دولت انجام  گیرد.
    

لایحه تشکیل وزارت بازرگانی 
از دستور کار مجلس خارج شد

اگرچه از پاییز پارسال 
مجلس در حال بررســی 
گــزارش کمیســیون 
اجتماعــی در مورد لایحه 
دوفوریتی تشکیل وزارت 

بازرگانی بود اما ســخنگوی دولت دیروز اعلام کرد که 
این لایحه از دســتور کار مجلس خارج شــده است. به 
گزارش مهر، علی بهادری جهرمی، افزود: متأسفانه نگاه 
نمایندگان مجلس شورای اســلامی این است که این 
موضوع در اولویت نیســت و برای مدت ۶ ماه است که 
از دستور کار خارج شده اســت. نگاه دولت این است که 

اولویت اصلی کشور بازار و کنترل بازار است.
    

مسئولذیربط:
تاسیس بانک مشترک ایران-

پاکستان فعلا معلق مانده است
به گفتــه دبیرکل اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران 
و پاکســتان هر چند سایه 
تحریم های ایران بر تجارت 
دو کشور سنگینی می کند، 

اما ارزش صادرات ایران به پاکستان در سال گذشته به ۲ 
میلیارد و ۷۹ میلیون دلار به وزن ۴میلیون و ۳۷۹ هزار 
تن رسید. به گزارش ایلنا، فهیمه دامرودی درباره احتمال 
ایجاد بانک مشترک و انعقاد قرارداد تهاتر میان دو کشور 
گفت: این موارد هنوز به جایی نرسیده و معلق مانده است. 
او ادامه داد: با وجود تحریم ها اما ارزش صادرات ایران به 
پاکستان در سال ۱۴۰۲ به ۲میلیارد و ۷۹ میلیون دلار به 
وزن ۴ میلیون و ۳۷۹ هزار تن رسید؛ ارزش واردات ایران 
از این کشور نیز در سال ۱۴۰۲، ۶۷۴ میلیون دلار به وزن 

۵۵۴ هزار تن بوده است.
    

سازمانبورس:
محدودیت یک درصدی 

دامنه نوسان تمدید شد
طبق آخرین تصمیمات 
اتخاذ شده از سوی سازمان 
بــورس و اوراق بهــادار، 
محدودیت یک درصدی 
دامنه نوســان سهام برای 

یک روز دیگر تمدید شد. به گزارش ایلنا، در جلسه ای که 
سازمان بورس در روز یکشنبه )۲۶ فروردین ماه( با هدف 
حمایت از حقوق سهامداران و جلوگیری از تاثیر هیجانات 
بر روند بازار برگزار کرد، مقرر شــد تا دامنه نوسان همه 
نمادهای سهام و حق تقدم سهام قابل معامله در بازارهای 
بورس و فرابورس برای مدت سه روز متوالی تا )امروز سه 
شنبه ۲۸ فرودین ماه ۱۴۰۳( به مثبت و منفی ۱ درصد و 
دامنه نوسان صندوق های سهامی نیز به مثبت و منفی ۲ 

درصد محدود شود.
    

وزیرنفت:
امسال در رشد تولید نفت و گاز 

رکورد می زنیم
وزیر نفت گفت: ســال 
گذشته رشــد تولید نفت 
و گاز بالای ۲۰ درصد بود 
و فرآورده هــای نفتــی و 
محصولات پتروشیمی هم 

رشد تولید داشتند. امســال هم تلاش می کنیم حتی 
بالاتر از ۲۰ درصد سال گذشته رکورد بزنیم. به گزارش 
تسنیم، جواد اوجی افزود: سال ۱۴۰۲ سرمایه گذاری 
خوبی در بخش های بالادســت و پایین دســت انجام 
دادیم و پروژه های نیمه تمام که ۲۸ میلیارد دلار بود را 
به اتمام رساندیم. وی ادامه داد: برنامه ریزی کردیم، هم 
برای ســرمایه گذاری جدید و هم پروژه های نیمه تمام 
باقیمانده تا در سال ۱۴۰۳ جهش خوبی در رشد تولید 

داشته باشیم.

دیرزمانی است که دیگر بازار به امید خودروهای 
وارداتی نمانده و ظاهرا به ماهیت شعارهای دولت 
مبنی بر واردات خودروی اقتصادی پی برده است. 
حتی تاثیر وعده واردات بر بازار تمام شده و دیگر 
قیمت ها، که زمانی به امید ایــن خودروها ثابت 

بودند، اکنون افزایش پیدا کرده اند.
اما دولت هنوز شعارهای خود را تکرار می کند. 
وزیر صمت دیروز مدعی شــد که حدود ۵۰ هزار 
خودرو وارداتی در گمرکات کشور وجود دارد. به 
گزارش تسنیم، عباس علی آبادی درباره آخرین 
وضعیــت واردات خودرو در ســال جدید اظهار 
داشت: تا به امروز برای واردات ۱۳۰ هزار خودرو 
ثبت سفارش  انجام شده است و این روند کماکان 
ادامه دارد و مردم برای خرید خودرو خارجی عجله 
نکنند و خودرو را با قیمت بالا از افرادی که به دنبال 

سوء استفاده هستند، خریداری نکنند.
او تاکید کرد که مشــکل فعلی برای واردات 
خودرو نداشتن فضای کافی در بنادر کشور است و 

تعداد زیادی خودرو روی کشتی داریم.

تاکیدبرافزایشتولید
از طرفی علی آبادی بیان کرده است که واردات 
افتخاری ندارد و افتخار اصلی باید متوجه افزایش 
تولید شــود. در همین راستا، سخنگوی شورای 
رقابت از نتیجه آخرین جلسه با وزارت صمت که 
دو روز پیش برگزار شد، خبر داد. سپهر دادجوی 
توکلی در گفت وگو با ایلنا درباره آنچه در جلسه 
دیروز این ســازمان با وزارت صمت برگزار شده 
بود، گفت: شاخص ترین نکته ای که در جلسه روز 
گذشته مطرح شد اتفاق نظر بر سر این بود که باید 
به افزایش تولید کمک شود و پس از اینکه از سال 
۱۴۰۲ خودروسازها افزایش تولیدی را رقم زدند 
که ثبات نسبی را در بازار برقرار کرد باید تداوم یابد 
و بیشتر شود در همین حال فاکتورهای دیگری 
مانند واردات نیز باید جدی تر پیگیری شــود تا 

بتواند آرامش بیشتری برای بازار رقم بزند.

تناقضآمارهایوزیروگمرک
یک کارشناس صنعت خودرو در گفت وگو با 
»توسعه ایرانی« درباره ادعای جدید وزیر صمت 
اذعان کرد: آمارهایی که وزارت صمت منتشــر 

می کند با آمارهای گمرک در تناقض است.
مسیح فرزانه با اشاره به آمار اسفندماه گمرک، 
افزود: آخرین آماری که گمرک اعلام کرده، چیزی 
حدود ۱۱ هزار و ۵۰۰ دســتگاه وارد کشور شده 

است.  او تصریح کرد: چیزی که وزیر به آن اشاره 
کرده است، مانند اتفاقات مهرماه پارسال است. 
مهرماه پارسال در بازار، که عملا قیمت ها دستوری 
کنترل و سرکوب می شــد، فنر قیمتی دررفت و 
نتایج آن را در دی ماه مشــاهده کردیم. قیمت ها 
مجددا برگشت و در اثر جهش قیمت ارز بود. دقیقا 
نمونه همین صحبت های امروز وزیر در آن دوره 

نیز تکرار شده بود.
این کارشناس ادامه داد: در مهرماه وزیر یک 
کنفرانس خبری داشته و اعلام کرده بود که تا آخر 
سال ۶۰ هزار دستگاه وارد می کنیم ولی این اتفاق 
نیفتاد. آثار واردات را باید در جامعه و کف بازار دید 

که اکنون اتفاقی نیفتاده است.
فرزانه تاکید کــرد که در ســال ۱۴۰۱ روند 
پیش خور شدن خبر آغاز شد و خبرهایی از قبیل 
اظهارات اخیر وزیر صمت، بر قیمت ها موثر بود اما 
بازار دیگر واکنشی به این اخبار نشان نمی دهد و دو 
فاکتور قوی تر، یعنی قیمت ارز و تورم، تأثیرگذارتر 

هستند.
او خاطرنشان کرد: این اعداد اعلامی ابتدایی 

سال، نشانگر این است که تقریبا از اوایل اردیبهشت 
قیمت ها افزایش پیدا می کنند و این افزایش قیمت، 

جدای از نوسانات قیمت ارز است. 

ارزبهخودرونمیدهند
این کارشناس بازار خودرو درباره توان وارداتی 
خودرو اظهار کرد:  پاشنه آشیل واردات، ارز است. 
سال گذشته با یک کلمه بازی می شد و آن مشکل 
تخصیص ارز بود. درست است که مشکل ارز وجود 
داشت اما ارز برای چیزهای دیگر بود  و به خودرو 

تعلق نمی گرفت.
فرزانه تصریح کرد: جدیت و حمیتی که باید 
پشت واردات عمده با تیراژ بالا و تأثیرگذار بر بازار 

باشد، وجود ندارد.
او اضافه کرد: همچنیــن در بودجه ۱۴۰۳، 
بخشــی که مربوط به انتظارات درآمدی دولت 
از واردات خودرو در ۱۴۰۳ منتشر شد، بین ۳.۸ 
درصد کمتر شده است و این یعنی دولت نگاهی به 
واردات خودرو، حتی نسبت به سال ۱۴۰۲، ندارد. 

اما از طرفی ۴۹ تا ۵۱ درصد مالیات بر خودرو 
و مسکن را افزایش داده است.

این کارشــناس بیان کرد: همچنین 
ســال گذشــته ۹ میلیارد دلار به خودرو 
ارز اختصــاص داده شــد. جزییات آن 

حاکی از آن بود که ۶ میلیارد 
دلار بــرای خودروهای 

مونتاژی چینی بوده 
و صرفا ۱۵۰ میلیون 
دلار برای واردات بوده 

است. به گفته فرزانه، وقتی این عوامل و حرف های 
تکراری کنار هم گذاشته می شود، واردات امسال 
 اگر از ســال گذشــته کمتر نشــود، بیشتر هم 

نخواهد شد.

آثاروارداتمحدودکالایسرمایهای
او درباره تاثیر خودروهــای وارداتی در بازار 
گفت: در سال گذشته، از ۱۱ هزار خودروی 
وارداتــی، نزدیک ۸ هزار دســتگاه آن 
ترخیص شده و نزدیک ۶ هزار دستگاه 
پلاک شده. یعنی ۵۰ درصد هم هنوز 
پلاک نشده که به دست مصرف کننده 

برسد.
این کارشناس صنعت خودرو تاکید 
کرد: سیاستگذار سال هاست خودرو 
را بــه عنوان کالای ســرمایه ای 
تعریف کرده است، اگر هر کالای 
سرمایه ای به صورت محدود 

وارد شود یا شرایط واردات آن سخت شود، عملا 
یک حباب غیرواقعی قیمت بر آن کالا می افزاید 
و این عملا ســودآوری برای سیاست گذار و افراد 

دخیل دارد.
فرزانه عنوان کرد: تا برای ذی نفعانی که در این 
بازی وجود دارند شــرایط بازی تعریف نشود، راه 

واردات خودرو را تسهیل نمی کنند.

خصوصیسازیخودروسازان
نیازمندتصمیمعاجلاست

او درباره برنامه شورای رقابت و وزارت صمت 
برای افزایش تولید خودرو به سه چالش صنعت 
اشاره کرد و ادامه داد: اولین چالش، تامین نقدینگی 
برای خودروسازان اســت. خودروسازان در سال 
۱۴۰۱ حدودا ۵۰ همت به قطعه سازان بدهکار 
هستند. این دیون باعث می شود چرخ تولید قطعه 
کندتر شود. این خط تولید را کندتر می کند و حتی 

قیمت را افزایش می دهد.
این کارشــناس، افــزود: چالــش دیگر، که 
نیازمند تصمیم عاجل اســت، خصوصی سازی 

خودروسازان دولتی است. 
فرزانه بیان کرد: ســال گذشــته در دی ماه و 
بهمن ماه که در شروع ورشکستگی بودند، چند 
راهکار به وزارت صمت دادنــد. یکی از راهکارها، 
گسترش ســبد محصولات بود، راه دیگر اصلاح 

قیمتی بود.
او با تاکید بر اینکه اصلاح قیمت عملا به معنای 
افزایش قیمت خودرو اســت، تصریح کرد: تنها 
راهی که برای خودروسازان برای ادامه حیات مانده 
اســت، افزایش قیمت و عرضه خودرو در بورس 

است و عملا به نوعی جمع کردن نقدینگی است.
این کارشناس صنعت خودرو اظهار کرد: یک 
ماه از سال می گذرد و چیزی که جالب است، هنوز 
از طرف وزارتخانه پیش بینی و هدف گذاری برای 
تولید امسال منتشر نشده است. هرچند می توان 
آن را به فال نیک گرفت زیرا هیچ گاه به اهداف سال 

نرسیده اند.
فرزانه در پایان خاطرنشــان کرد: امســال با 
توجه به تشدید رکود تورمی بازار و شیفت کردن 
مشتریان از خودروی صفر کیلومتر به دست دوم، 
حتی اگر خودروساز بتواند جمع آوری نقدینگی 
کند، نمی تواند به اهداف خود برسد یعنی حتی 

اگر به تولید پارسال برسیم جای خشنودی دارد.

فرزانه:حمیتیبرایوارداتتأثیرگذاربربازارخودرووجودندارد

بازار سرگردان و تناقض آمارهای گمرک و وزیر صمت

مسیحفرزانهدرگفتوگوبا»توسعه
ایرانی«:اعداداعلامیابتداییسال

توسطوزیر،نشانگرایناستکهتقریبا
ازاوایلاردیبهشتقیمتهاافزایش
پیدامیکنندواینافزایشقیمت،
جدایازنوساناتقیمتارزاست

یککارشناسصنعتخودرو:
سیاستگذارسالهاستخودرورا
بهعنوانکالایسرمایهایتعریف

کردهاست،اگرهرکالایسرمایهای
بهصورتمحدودواردشودیاشرایط

وارداتآنسختشود،عملایکحباب
غیرواقعیقیمتبرآنکالامیافزاید
واینعملابرایسیاستگذاروافراد

دخیلسودآوریدارد

امسالباتوجهبهتشدیدرکودتورمی
بازاروشیفتکردنمشتریاناز

خودرویصفرکیلومتربهدستدوم،
حتیاگرخودروسازبتواندجمعآوری

نقدینگیکند،نمیتواندبهاهداف
خودبرسدیعنیحتیاگربهتولید
پارسالبرسیمجایخشنودیدارد

برخی منابع خبری از برنامه بانک مرکزی از ورود ایران چک های ۵۰۰ هزار تومانی به 
بازار خبر می دهند؛ موضوعی که البته به همان اندازه که برای ایرانی  ها جذاب است، برای 
اقتصاددانان نگران کننده خواهد بود؛ چراکه هر چه حجم اسکناس افزایش یابد، متناسب 

با آن، رشد نقدینگی هم فزاینده بالا خواهد رفت.
به گزارش اقتصادآنلاین، کنترل نقدینگی و تورم یکی از سیاست های اصلی است 
که دولت سیزدهم بر روی آن پافشاری می کند و البته گزارش هایی هم که از وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی بیرون می آید هم حکایت از آن دارد که این رشــد تا 
حدودی کنترل شده است، هر چند که هنوز آثار مخرب آن از سنوات گذشته، از اقتصاد 
ایران پاک نشده است. در چنین شرایطی، شنیده ها حاکی از آن است که تلاش برای ورود 
اسکنانس ۵۰۰ هزار تومانی به بازار در بانک مرکزی آغاز شده است و برخی منابع خبری 
به این پایگاه خبری می گویند که هنوز این مرجع، درباره ورود ایران چک ۵۰۰ هزار تومانی 
به بازار تصمیم نهایی را نگرفته است؛ هر چند که به هر حال زمزمه های آن شنیده می شود.

۱۵ سال قبل یعنی ۱۴ مهر ۱۳۸۷، خبرگزاری مهر نوشته بود که مجوز انتشار ایران 
چک ۵۰۰ هزار تومانی صادر شده است. بر اســاس این گزارش قرار بود، به زودی بعد از 
انتشار؛ این ایران چک ها به بازار بیایند؛ البته همان موقع، تسهیل و تسریع در امور جاری 
مشتریان بانک ها، کاهش هزینه ها و حجم کار واحدهای بانکی از علل انتشار ایران چک 

۵۰۰ هزار تومانی اعلام شده بود.
۷ اسفند ۱۳۸۷بود که خبر آنلاین نوشت که بانک مرکزی چک پول های ۵۰۰ هزار 
تومانی را جمع می کند. در این گزارش آمده بود که بانک ها به درخواســت متقاضیان 
چک پول های ۵۰۰ هزار تومانی جواب رد می دهند. در واقع، شعب بانک ها به متقاضیان 
اعلام کرده بودند که سازمان تولید اسکناس و مسکوک بانک مرکزی که مسئول در اختیار 
قرار دادن پول و مسکوک به شعب بانک ها است، از ارائه چک پول های ۵۰۰ هزار تومانی 

به این شعب امتناع می کند.
رشد نقدینگی، خطر اصلی ذهنیت عمومی این است که انتشار چاپ پول بدون پشتوانه 
تورم زاست؛ اما احمد حاتمی یزد، کارشناس اقتصادی در گفتگو با خبرنگار اقتصاد آنلاین 

عنوان کرد: امروز در هیچ کشور جهان صدور و انتشار اسکناس دارای پشتوانه نیست.
او در این خصوص تاکید کرد که در ۴۰ ســال آینده هم با این نظام دولتی که داریم، 
مسئله کنترل رشد نقدینگی رعایت نخواهد شد و به این ترتیب رنج محرومان ناشی از 

تورم اقتصادی، هر روز بیشتر از دیروز خواهد بود.

خطررشدنقدینگیدرراهاست:

زمزمه های ورود ایران چک های 500 هزار تومانی به بازار

گزارش

رییس ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت کشور با بیان اینکه از دو هزار دستگاه اتوبوس 
ثبت سفارش شده ۱۶۵۵ تاییدیه اولیه ارزی را دریافت نکردند، گفت: محدودیتی برای 
خرید اتوبوس تعیین نشده و از هر کشوری امکان خرید وجود دارد. البته برندهای اروپایی 
به دلیل خدمات پس از فروش در اولویت خریداران هستند و از آنجایی که این اتوبوس ها 

کارکرده هستند محدودیت تحریمی نداریم.
علیرضا احمدی در گفت وگو با ایلنا، یادآور شد: باید توجه داشت در واردات کشنده از 
آن سالی که احکام دائمی ابلاغ شد تا سالی که اولین گروه ناوگان وارد کشور شد، حدود 
۲ سال زمان برد. مصوبه واردات اتوبوس هم  در سال گذشته در قالب مصوبه اربعین ابلاغ 
شد، بعد از آن هم این موضوع ذیل قانون بودجه با عنوان بخشی از آیین نامه اجرایی بند ص 
تبصره ۷ قانون بودجه و پس از آن الزاماتی برای دستگاه ها مطرح شد تا هماهنگی های بین 

دستگاهی به چگونه به اجرا برسد.
او با انتقاد از فرایند پیچیده واردات اتوبوس  های جدید به ناوگان اظهار کرد: ۱۵ مرحله 
مختلف عریض و طویل برای واردات اتوبوس در نظر گرفته شده  است به طوریکه از یک 
وزارتخانه صمت، ۴ معاونت از آن درگیر این موضوع هستند. در نهایت اختیارات درباره ثبت 
سفارش به تایید فنی آن ناوگان محدود شد و اجرای اقدامات برای شناسه کالا، تاییدیه اولیه 
ارزی و فنی و تایید نهایی ارزی و تایید شرکت های وارد کننده بین چند دستگاه توزیع شد. 
البته به غیر از این چهار معاونت در وزارت صمت، سایر دستگاه ها از جمله بانک مرکزی، 
سازمان استاندارد، محیط زیست، مرکز ملی شماره گذاری و ... درگیر تاییدیه های مورد 
نیاز دراین طرح می شوند. بنابراین در این فرایند ارباب رجوع برای پیگیری این موضوع، تنها 

در یک وزارتخانه باید به ۴ معاونت مراجعه وباید پروسه زمانبری را طی کند.

احمدی خاطرنشان کرد: مشکل مهم در واردات اتوبوس ، بحث ارزی است و علیرغم 
توافقاتی که در کلان این موضوع بین وزارت صمت، وزارت راه و شهرسازی و بانک مرکزی 
انجام شد، اما بارگذاری در سامانه صورت نگرفته بود و سقف و سابقه ای برای آن لحاظ نشده 

و برای ویرایش دسترسی ایجاد نشده بود.

یکمقامصنفی:

مشکل ارز، اتوبوس های جدید را پشت گمرک گذاشت

گفت وگو

رامتینموثق


